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ANATCLIA: Şu an Türk Turizminin Içinde 
bulunduğu durumu bize kısaca özet/eyerek Makro ve 
Mikro Çözümselligini aktarabilir misiniz? 

Prof. TUNCER: Sorun u ,  Dünya Turizmi 
içerisinde, genel olarak aldıgımızda; Türk Turizminin en 
büyük sorunu pazarlama ve satış larını devam ettirebil
mcktir. 

Son yıl larda turizm hareketleri, yatak kapasitesin
deki artışa paralel olarak yogunlaşmıştır. Bu konumda 
Türk Turizminin en önemli sorunu bu yogunlugu de
vam ettirebi lmektir. Sorun olan; malı satmak degil, 
malı sürekli satabilmektir. Burada Türk Turizmi 
açısından iki önemli faktör sorun yaratmakta. 

1 - Konaklama işletmelerindeki artış 
2- Egitilmiş insan gücünün artmaması 

ILO'nun DİE'ne yaptırmış oldugu araştırmaya 
göre (1990-94 yılları için) Konaklama Tesisleri, Seyehat 
Acentaları ve Yiyecek-İçecek tesisleri için 82.000 perso
nele ihtiyaç vardır. B una karşın bütün egitim birimleri
nin (MEB, YÖK ve Turizm Bakanligının kursları) me
zun edebilicegi mezun sayısı, bu yıllar itibariyle 
7.500'dür. İşletmeler kalifiye olmayan elemanlar 

çalıştırıyor ki, asıl sorun pazarlama açısından burada 
yatıyor. Sattıgımız malı ait oldugu sınıfa eşdeger kali
teye getirmek zorundayız. Turistik mamülün 2 yanı var. 

1- Fiziksel Görünüm 
2- Hizmet 

İşletmeler hep 4 ve 5 yıldıza yöneldiler. Ne yazık 
ki hizmet; 3 yıldızın ötesine çıkamıyor. 4-5 yıldız fıya
tıyla sattıgımız bu ürünü; tüketici o kalitede olmadıgını 
fark ediyor. Aldatıldıgını h issediyor. S atın alma 
pişmanlıgı oluşmakta. 

Turizmde koordinasyon eksikligi var. Bakanlık 
ricacı bakanlık durumunda. Ayrıca diger bir bakanlıgın 
aldıgı karar Turizm açısından olumsuzluk yaratırken, bu 
karar Turizm Bakanlıgının dışında seyrediyor. Geçmiş 
yıllarda ülkeye giriş yapanlardan 10$ ayak bastı parası 
alınması gibi. 

ANATOLIA: Turizmde örgütlenme nasıl ol
malı, Bakanlık düzeyinde mi? 

Prof. T U N C ER :  B an a  g öre b akanlık 
düzeyinde olabilir. Ama, bakanlık koordinasyonu ünitesi 
olma durumundan öte gitmemelidir. Temel politikaları 
oluşturup, piramidel biçimde örgütlenerek 



bölgesel ve yöresel örgütlenmelere gitmelidir. Bu uygu
lamaya yakın olmalı ve sektörle koordinasyona gitmeli
dir. Turizm dış satımdır. Bu nedenle dış pazarlama is
temleri ancak kamu örgütleriyle gerçekleşebilecektir. 
Her şeyi devletten beklemek yanlış. Müteşebbüslerin 
bu zorunlulugu hissetmeleri lazım. 

ANATOLIA: Gelişmiş ülkelerde, bakanlık 
düzeyinde örgütlenme biçimini göremiyoruz. Daha çok 
bizim gibi ülkelerde var. Bu piramidin başında bakanlık 
mı olmalı? 

Prof. TUNCER: Sorunun temel kaynagı in
sandır. Gelişmiş ülkelerin müteşebbüsleri olayın bilin
cindedir. örgütler bu gibi ülkelerde resmi kuruluş bile 
degillerdir. Oradaki yerel yönetimin oluşturdugu demek
ler biçiminde çalışır. Özel sektörün buradaki işine sa
hiplenmesinden kaynaklanıyor. Halbuki biz, herşeyi 
devletten bekliyoruz. 

Bu bakanlık olmasa, müsteşarlık olsa ne olur. Bu 
işin tesnetinde asıl unsur insan. Ne türlü örgütlenirseniz 
örgütlenin fark etmiyor. 

Burada sorun, insanın egitilmesi. Yani egitim; 
müteşebbüslerin, işletme yöneticilerinin, yerel yöneti
cilerin egitilmiş olması gerekmekde. 

Gelen turist bölgeye ekonomik katkıda bulun
makta. Dolayısıyla genel ekonomiye katkı saglamakta. 

ANA TOLIA: Ülkemizde egitim ne boyutlarda? 
Prof. TUNCER: Ülkemizde MEB'na baglı 1 8  

adet lise var. 1 8  lisenin 1 8'i d e  aynı egitimi yapmamak
ta. Bir kısmı 3 ve 4 yıllıktır. 2 adet özel lise var. Bu li
selerin yıllık çıktıları 520 kişidir. Bu mezunların bir 
bölümü çeşitli nedenlerle sektörde çalışmamakta. 
Üniversiteye devam etmekte vs ... 

Üniversitelerde 4 ve 2 yıllık okulları görüyoruz. 
Bu okullarda en önemli sıkıntı uygulama sıkıntısıdır. 

, Sadece teorik bilgiler aktarılıyor. Stajları ise ayrı bir 
problem. Sektör · işin bilmeinde olmadıgı için verimli 
olmuyor. Onu bir yük olarak görüyor ya da egitimden 
uzak bir biçimde yararlanmaya çalışıyor. Bu konuda, 
işletmeler egitim sorumlulugunu üzerine almıyor. 
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ANATOLIA: Yatırımcı-işletmecilerin egitilme
si konusundaki düşünceleriniz? 

Prof. T UNCER: Herşeyden önce onların 
egitilmesi gerekli. ögrenciler için bir uygulama oteli
miz bile yok maalesef. Ne yapabiliriz? Bizim bu konuda 
bir çözümümüz var. Toplu staj yaptırmak. Geçen yaz 
ögretmenler nezdinde, lRTnin Antalya'daki dinlenme 
kampında toplu staj yaptık. Bize bu konuda çeşitli 
eleştiriler geldi. Kamu kurumunda staj yapan 
ögiencilerin turistle yüz yüze olmadıkları gibi. Ancak 
ögrenci burada işin ne oldugunu, görevlerinin neler 
oldugunu, daha önemlisi mezun olunca hemen yönetici 
olamayacaklarıru ögteniyorlar. 

ANATOLIA: Henüz işletmeye açılmamış bir 
konaklama işletmesini size verse/er, bu işletmeyi orga
nize edin ve işletin dese/er; egitimci/eriniz ve 
ögrencilerinizle bunu başarabilir misiniz. 

Prof. TUNCER: Çok rahat işletebiliriz. Ho
calarımızın yönetiminde, ögrencilerimiz bunu rahat rahat 
başarabilecek durumdalar. 

ANATOLIA: Size böyle bir teklif gelse 
Prof. TUNCER: Seve seve kabul ederim. 

Egitime devam edelim. 2 yıllık M.Y.O. mezun sayımız, 
yıllık 345 kişi. Turizm lşl. ve Otelcilik Yük. Ok. 
(4 yıllık ) mezun sayısı yıllık 27 1 dir. 4 yıllık okullar
daki ögrencinin durumu daha kötü. Yogun bir işletme ve 
turizm egitimi alan bu ögrencileri, çok iyi bir dil bil
miyorsa, iyi bir enformasyona sahip degilse çalıştırmak 
istemiyorlar. 

Bu okulların amacı yönetici yetiştirmektir. An
cak sayıları fazla, çok mezun veriyor. Bu kadar 
yöneticiye gerek yok. Gerçi okulların amacı sadece 
yönetici yetiştirmek degil, makro düzeyde çalışmalar ya
pabilecek uzmanlar yetiştirmektir. Bunun yanı sıra. li
sansüstü egitim veren programlar var. Bir çok okul 
saglıklı bir egitim veremezken, master programını neye 
dayanarak açabiliyor. Bunlar büyük problemler. 

Turizmde koordinasyon eksikliği var. 
Bakanlkı rlcacı bakanlık durumunda. Ayrıca 
di�er bir bak.anlı� aldı� karar turizm 
açısından olwnsuzluk yaratırken, bu karar 
Turizm Bak.anlı� dışında seyrediyor. 
Geçmiş yıllarda ülkeye giriş yapanlardan 
ı O$ ayakbastı parası alınması gibi. 



ANATOLIA: Üniversitelerimizdeki turizm 
egitimi veren bu okullar ögrencilerini, ÖSS sınavıyla 
seçmektedir. Bu kişiler bu okullardan turizmci olarak 
mezun olmakta/ar. Oysa turizm personeli, prazantabl bir 
kişilige, iyi bir fiziksel görünüme ve kültüre sahip ol
malıdır. Bu nedenle, bu okullara alınacak kişilerin, bu 
yeteneklere sahip olup olmadıklarını ölçebi/en bir sınav 
sistemine sahip olmak gerekmiyor mu? 

Prof. TUNCER: Olayı degişik açılardan ele 
alırsak, önce fırsat eşitligine aykırı düştügünü söyle
mekle beraber, sonuç itibarıyla eşitsizlik yarauıgını 
söylemek dogru olacaktır. 

Turizme inanmayıp, tesadüfen burada ögrenim 
gören bir çok ög-renci var. Bunlar okul sonrası kesinlikle 
bu alanda istihdam edilmemekte. 

ANATOLIA: Kalifiye eleman yoklugundan en 
çok şikayet edenler sektör. Peki sektör ne yapıyor bu 
konuda. Onlar devlet yetiştirsin biz çalıştıralım mı 
diyorlar? 

Prof. TUNCER: Biz burada ülke ekonomisine 
fayda yaratabilme çabası içerisinde; mezun olacak 
ögrencileri, sektöre en verimli çıktılar olarak 
yetişmelerini sag-Iamaya çalışırken, ne yazık ki sektör 
bu konuda çaba göstermemektedir. 

Ben de, ben akademisyenim gerekli bilgileri ak
tarır, gerisine karışınam dersem; ülke için, bu ögrenciler 
için kaygılanmamız gerekir. 

Sadece zincir işletmeler, hizmet içi egitirnle bu 
sorunu çözme çabası içerisindeler. Bu oldukça pahalı bir 
yöntem. Bu yöntem benimsenirken, özellikle egitime 
yatkın, yüksekokul mezunlarının (turizm) istihdam edil
mesinde büyük fayda vardır. En azından daha hızlı 
ögrenip maliyetleri düşüreceklerdir. 

ANATOLIA: Sizler okul müfredatınızı, sektöre 
uygun elemanlar yetiştirmek için düzenieyebilir misiniz. 
Bunun için neler yapılması gerekli? 

Prof. TUNCER: Şu anda yaptıgımız egitim 
kanşıktır. Nereye eleman yetiştiriyorsunuz. Seyehat 
acentalarına mı? Konaklama işletmelerine mi? En başta 
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bunların belirlenmesi gerekli. Genel anlamda uzman !aş
ma getirmekte büyük yarar görüyorum. Neyi nereye, ne 
kadar yetiştirecegiz. Bunları iyi bilmek zorundayız. 

Türkiye'nin bu konuda önemli bir· şansı var. Biz 
turizme çok geç girdik. Önümüzde güzel örnekler var. 
Ne yazık ki bu şansı çok garip kullanıyoruz. Bizden 
önce turizme başlamış ülkelerin yaptıg-ı yanlışa,bile bile 
düşüyoruz. Onları, onların ayak izlerine basa
rak takip ediyoruz. 

ANATOLIA: Egitimde önemli sorunlardan biri 
de; egitim açısından en önemlisi, egiticilerin yeterli ol
maması. Başka bir deyimle; onların egitimi problemi. 
Çözüm ne olabilir? 

Prof. TUNCER: Bu sorun akademik düzeyde 
egitimle çözüme kavuşturulacaktır. Burada şunu irdele
mek gerekir; bu tür kişilerin uygulamayı bilmeleri ve 
akademik çalışmaya niyetli olmalan gerekmektedir. 
Özellikle bu ikisinin bir arada bulunmasında büyük fay
da görüyorum. 

ANATOLIA: Sayın Hocam. Bir çok üniversite 
kendi bünyesinde MYO bag/ı turizm bölümleri açıyor. 
Bunun iki 'türlü sorunu var. 

1- Yeterli egitim elemanı yoklugu 
2- Okulların turizm/e entegre olmamış 

bölgelerde olmamaları. 
Bu okullar, kaynak israfı bizce. Bunlar hangi kri

tere veya neye, neden dayanılarak açılıyor? 
Prof. TUNCER: B ir turizm programının için 

bazı ön şartlara baglıdır. 
Yeterli ögrenim kadronuzun oluşturulmuş olması 

gerekmekte. E ger bu kadro yeterliyse zaten sektöre yakın 
olacaksınız. Bölgesel fayda uygulama açısından önem 
arz eder. Bir de şunu arz etmek istiyorum; egitim için 
öncelikle var olması gereken olgu egitici ile ögrenci 
arasındaki iletişimdir. B u  saglanamazsa egitim 
gerÇekleşemez. Dışarıdan getirilen monütörler maalesef 
bu nedenle başarısızlar. Çözüm kendi egiticilerimizi yurt 
dışında egitime göndermekte. Dolayısıyla kendi öz kay
naklarımızı saglıklı degerienditmek zorundayız. 

Sadece zincir işletmeler, hizmet içi eğitimle 
bu sorunu çözme çabası içerisindeler. Bu 
oldukça pahalı bir yöntem. Bu yöntem 
benlmsenirken, özellikle eğitime yatkın, 
yüksekokul mezunlarının (turizm ) isdihdam 
edilmesinde büyük fayda vardır. En azııidan 
daha hızlı öğrenip maliyetleri 
düşüreceklerdir. 



Üniversite konusunda tamamen farklı görüşe sa
hip olmama ra�men, Bilkent Üniversitesi'nin uygulama
lı egitime geçişini sevinçle karşılıyorum. Kendi ö�ren
cilerim için üzülüyorum. Onlar niçin uygulamalı egitim 
yapamıyorlar? . .  

A NATOLIA: Şu anda MEB, YOK ve Turizm 
Bakanlığı çerçevesinde eğitim yürütülmekte. Aralarında 
büyük kopukluklar var. Aralarında belli bir iletişim bile 
yok. Eğitim nasıl olmalıdır? 

Prof. TUNCER: Bir koordinatör olmalı en 
başta. Ancak bu şekilde turizm e�itimi organize edilebi
lir. Model olarak Türkiye'nin acil ihtiyaçları göz önüne 
alınmalıdır. Özellikle e�iticilerin egitilmesi ilk adım ol
malı. 

Ben burada, samimi şekilde şunu söylemek isti
yorum: Egitim mutlaka parasız olmalıdır. Çünkü biz fa
kir bir ülkeyiz ve bu ülke çocuklarının okuması, ülke 
açısından faydalıdır. Bu e�itimi be�enmeyenler için, pa
rasız okullardan üstünlükleri bulunmak şartıyla paralı 
kurumlara gidilebilir. O zaman amacına uygun düşer. 

ANATOLIA:  Turizm Bakanlığı, Konaklama 
Tesislerinde sadece, bakanlık tarafından sertifikalı per
sonelin çalıştırılması zorunluluğu getirme çabaları 
içerisinde. Sertifikayı kendi kurslarından mezun olanlar 
ve açtığı yeterlilik sınavını kazananlara verme 
düşüncesindeler. Diğer eğitim kurumları bunun dışında 
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tutuluyor. Bunun sonucu ne olabilir? 
Prof. T U N C E R :  B u  çok çarpık bir 

çözümleme. Kaynak devletin kaynagı, bu okullar devle
tin parasıyla çalışıyorlar. B u  çocuklar bu ülkenin 
çocukları, neden niçin okuyorlar? Bakanlık bu tür 
çalışmaları kendi başına yapmamalıdır. Genel ekonomi 
açısından önem arz eden bir iş kolu turizm. Kesinlikle 
işbirligine gidilmeli. Sorunlar objektif yaklaşımlarla 
çözüme kavuşturolmaya çalışılmalıdır. Bu çok tehlikeli 
bir yaklaşım. 

· 
S orun ürünün standartlaştırılması sorunudur. 

S tandart oluşturulmak isteniyorsa, bu üniversitesiz 
oluşturulamaz. Ancak geçiş dönemiyle oluşacaktır. He
men geçmenin faydasından çok zaran vardır. 

ANATOLIA: Yine örgütlenme sorunu . . .  
Prof. TUNCER: Örgütlenme amaç degildir, 

ARAÇ dır. Maalesef bizde amaç olarak görülüyor. Bura
da devletin bu işe verdi�i öneme bakmak lazım. Ayrılan 
bütçeler nelerdir? Neler yapılmıştır? Sorunun asıl kay
na�ı budur. 

Bu da şunu gösteriyor: Henüz Türkiye'de, Turiz
min ana politikaları belirlenememiştir. Ana politikalar 
belirlenmeli ki çözümler kolaylaşabilsin ...  

ANATOLIA: Çok teşekkürler sayın Tuncer .. . 


